
تلاش کنگره برای دائمی  کردن قانون 
تحریم ایران

گروهی از قانونگذاران دو حزب اصلی آمریکا روز دوشنبه 
پیش نویس طرحی را به کنگره ارائه کردند که در صورت 
تصویب آن در کنگره، تحریم های اعمالی علیه ایران تحت 
ISA( دائمی شده و بند غروب  عنوان قانون »آیسا« )
این قانون که تا سال ۲۰۲۶ است، برداشته خواهد شد. 
براساس پیش نویس ارائه شده طرح جدید، رئیس جمهوری 
ایالات متحده اجازه می یابد تحریم های تنبیهی علیه 
اقتصاد ایران را اجرا کند و دیگر اجرای قانون آیسا نیاز به 
تمدید دوره ای کنگره ندارد و در سال ۲۰۲۶ نیز به انقضا 
نمی رسد. طرح »تحکیم تحریم ایران« که توسط »میشل 
استیل« از ایالت کالیفرنیا و »مایکل مک کال« رئیس 
ئه  را کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان آمریکا ا
 ISA شده، در نظر دارد که تحریم های ایران تحت قانون
)مصوب در سال ۱۹۹۶( را که قرار است در سال ۲۰۲۶ 
منقضی شود، برای همیشه دائمی کند. مایکل مک کال 
در بیانیه ای گفت: »طرح تحکیم تحریم های ایران یکی از 
مهم ترین ابزارها در قوانین آمریکا برای وادارکردن ایران به 
کنارگذاشتن رفتار خطرناک و بی ثبات کننده اش است… 
این طرح بند غروب اعتبار قانون آیسا )تا سال ۲۰۲۶( 
از این قانون را برمی دارد، به طوری که تحریم ها تنها در 
صورتی برداشته می شوند که ایران رفتار تهدیدآمیز خود 
را متوقف کند. ایران نمی تواند قوانین ایالات متحده را دور 
بزند.« این پیش نویس طرح پیشنهادی، از سوی یک گروه 
دو حزبی متشکل از ۲۴ قانونگذار، امضا و به مجالس سنا و 
نمایندگان آمریکا ارائه شده است. میشل استیل از طراحان 
این پیش نویس نیز گفته: »ایران به وضوح اعلام کرده است 
که هیچ علاقه ای به مشارکت در جامعه بین المللی یا تلاش 
برای صلح ندارد.« این قانونگذار آمریکایی افزود: »از طریق 
این قانون دوحزبی و دو مجلسی، می توانیم از دستیابی 
ایران به سلاح هسته ای جلوگیری کنیم.« بر اساس قانون 
آیسا که در دوره بیل کلینتون و در سال ۱۹۹۶ به تصویب 
کنگره آمریکا رسیده، رئیس جمهوری ایالات متحده 
صلاحیت اعمال محدودیت بر صنعت انرژی ایران را دارد 
که سهم بزرگی از تولید ناخالص داخلی کشور را تشکیل 
می دهد، اما در طول سال ها این اختیار افزایش یافته و سایر 
صنایع ایران را نیز شامل می شود. تلاش های کنگره آمریکا 
از طریق لابی های ضدایرانی برای تمدید دائمی قانون 
آیسا پیش تر نیز مطرح شده بود، اما هنوز هر دو مجلس 
قانونگذاری آمریکا آن را تصویب نکرده اند. طرح پیشنهادی 
»تحکیم تحریم های ایران« که روز دوشنبه به کنگره ارائه 
شده، از سوی لابی های ضدایرانی همچون »بنیاد دفاع 
از دموکراسی ها« و نیز لابی اسرائیلی »آیپک« حمایت 
می شود.« مارشال ویتمن، سخنگوی آیپک در بیانیه ای در 
حمایت این طرح اظهارکرد: »قانون تحکیم تحریم ایران 
یک تلاش مهم دو حزبی برای تحکیم تحریم های حیاتی 
علیه رژیم ایران در زمانی است که تهران به طور خطرناکی 
برنامه هسته ای خود را پیش می برد و نیروهای آمریکایی 

را هدف قرار می دهد.«

   واکنش وزارت خارجه آمریکا 
در حالی که تلاش ها برای دائمی کردن تحریم های 
ایران در جریان است که چند روز قبل دانت پاتل، معاون 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در پاسخ به سوالی درباره 
لوایح جمهوریخواهان برای تحریم های بیشتر علیه ایران 
و بستن دست دولت بایدن در مذاکرات با ایران گفت: 
رئیس جمهور و وزیر امورخارجه کاملا متعهد هستند 
که هرگز اجازه دستیابی ایران را به سلاح هسته ای 
ندهند. به گزارش تارنمای وزارت خارجه آمریکا، این مقام 
وزارت خارجه با تکرار ادعا های واشنگتن مدعی شد: ما 
همچنان معتقدیم دیپلماسی بهترین راه برای دستیابی 

به این هدف است. 

نبوی،عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:
به موقع داده هایمان را تحلیل کنیم

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: جایگاه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام از جهت اینکه به مقام 
معظم رهبری راهبرد و نظر می دهد، مهم است.  مرتضی 
نبوی در سخنانی در اجلاس ملی نخبگان نظریه پردازی 
سیاست گذاری کلان در جمهوری اسلامی که صبح روز 
سه شنبه در مجلس قدیم شورای اسلامی برگزار شد، گفت: 
اگر به موقع تحلیل و کارشناسی شده بود در سال گذشته 
در مواجهه با مسائلی که پیش آمد دستگاه های مختلف به 
ویژه دستگاه های اطلاعاتی امنیتی منفعل نمی شدند، این 
یعنی به موقع داده هایمان را تحلیل نکردیم تا در موقع 
خود درست عمل کنیم. وی  تاکید کرد: کانال های ارتباط 
با نخبگان را باید روشن و راحت کنیم تا تحلیل ها به موقع 

دریافت شود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید بسیار زودتر از اینها باید 
منتظر سربازکردن اختلاف میان دولت و جریان حامی می بودیم؛ 
جایی که به جهت عملکرد بحث برانگیز دولت در حوزه اقتصادی 
و معیشتی از همان ۹ ماه ابتدایی شاهد موج انتقادات از سوی 
کارشناسان و صاحبنظران بودیم و دولت نیز در این میان سخنان 
نخبگان امر در حوزه اقتصادی را به کار نگرفت و صرفا بر مبنای 
راهکارها و سیاست های خود پیش رفت. همین امر نیز باعث 
شد تا این بار نه جریان مخالف یا منتقد دولت بلکه حامیان و 
طرفداران دولت به سمت وسوی مرزبندی با دولت پیش بروند. 
چه اینکه نگاهی به نوع مواجهه مجلس انقلابی یازدهم که خود از 
دعوت کنندگان سیدابراهیم رئیسی برای ریاست جمهوری بودند 
حداقل در یکسال اخیر نشان می دهد که آنها هم همراهی و حمایت 
شش ماهه نخست را از دولت ندارند و برنامه های خود را به نحوی 
دیگری ادامه می دهند. اما اگر مقداری موشکافانه تر به موضوع 
بنگریم به این نتیجه خواهیم رسید که امروز جریان دولت با نوعی 
چنددستگی در میان اصولگرایان مواجه است و اصولگرایانی که تا 
دیروز متحد و با انسجام کامل از دولت رئیسی حمایت می کردند؛ 
امروز رویکرد جدیدی را در مواجهه با دولت برگزیده اند. چه اینکه 
می توان جبهه پایداری را سردمدار این نوع رویکرد دانست. ماجرا 
زمانی جالب می شود که بدانیم در پایان امسال انتخابات مجلس 
دوازدهم نیز در راه است و مجموعه های مختلف ذیل اصولگرایی 
از هم اکنون در حال تدوین برنامه خود برای حضور پررنگ در 
انتخابات هستند. نخست جریان حاضر در مجلس که رهبری آن 
را محمدباقر قالیباف برعهده دارد و تلاش دارد و با انتقاد از عملکرد 
دولت و پررنگ نمودن بعد نظارتی مجلس، عملکرد خود را برجسته  
کند. دوم؛ جریان اصولگرای میانه رو که تلاش می کند از عملکرد 
ناموفق دولت و مجلس در بهبود شرایط نهایت استفاده را ببرد و 
با حضور حداکثری جامعه را به سمت وسوی خود و حمایت سوق 

دهد. جریان سوم نیز جبهه پایداری است که به هر نحو ممکن 
می خواهد حوزه نفوذ گسترده تری را داشته باشد و هر چند که 
در انتخابات ۱۴۰۰ تمام قد از سیدابراهیم رئیسی حمایت کرد، اما 
عملکرد دولت را در حوزه های مختلف مورد نقد قرار می دهد که 
جامعه را نیز همراه خود داشته باشد. لذا اگر به عنوان ناظر بیرونی 
نگاهی به ارتباط میان اصولگرایان دولت بیندازیم می بینیم که هر 
دسته ای از اصولگرایان به نحوی درصدند حساب خود را از دولت 
جدا کنند و مشکلات دولت را متوجه خود دولت کنند. دقیقا مثل 
ماجرای برائت اصولگرایان از احمدی نژاد در دولت دهم. هر چند 
که جامعه خیلی وقت است رویکرد خود را نسبت به جریان های 
سیاسی مشخص کرده و عملکرد دولت و مجلس را نیز به قضاوت 

نشسته است. 
   هماوردی با دولت

جلسه استیضاح رضا فاطمی امین، وزیر صمت بسیاری از 
مناسبات درون اصولگرایی بین دولت و مجلس را آشکار کرد 
شاید استیضاح وزیر سابق صمت را بتوان نمونه ای از نوع رویکرد 
جریانات داخل مجلس نسبت به دولت قلمداد کرد. آنچه در جلسه 
استیضاح مجلس روی داد نشان داد مرحله قربانی کردن دولت 
به عنوان مسبب شرایط فعلی آغاز شده است؛ شرایطی که در دیگر 
دولت ها در سال ششم دولت آغاز می شد و در دولت رئیسی از سال 

دوم شروع شده است. 
   3 سناریوی قابل پیش بینی

یک فعال سیاسی اصولگرا در ارتباط با اختلافات درون 
اصولگرایی و ارتباطات با دولت اظهارداشت: من معتقدم قبل از 
بررسی کارآمدی مدیریت سیاسی و اقتصادی کشور جریانات حاکم 
بر دولت و مجلس مسئولیت اول شان ایجاد مشارکت سیاسی در 
جامعه است، چون همان طور که ضعف عملکرد دولت گذشته در 
کاهش حضور انتخاباتی تاثیر داشت؛ ضعف عملکرد دولت و مجلس 

فعلی نیز به ویژه عمل نکردن آنها به تعهداتشان موجب کاستن 
بیشتر از شور و شوق انتخاباتی خواهد شد. حشمت ا... فلاحت پیشه 
به »آرمان ملی« گفت: من معتقدم مسئولیت اول آنها این است 
که به هرحال برای آنچه که گذشت و آنچه که در دستور کار دارند 
کارنامه عملی و قابل ارزیابی را ارائه دهند تا بتوانند مردم را جذب 
مشارکت کنند. یعنی به عبارتی مسئولیت ایجاد مشارکت سیاسی 
برعهده کسانی است که مسئولیت دارند. فلاحت پیشه در خصوص 
دسته بندی های فعلی اصولگرایان با توجه به عملکرد دولت بیان 
کرد: من اعتقادم بر این است که برخی از جبهه ها و جریانات داخل 
مجلس سعی می کنند با رجوع به چهره های راست سنتی به گونه ای 
هم از گذشته خود اعلام برائت کنند و هم اینکه یک فضای رقابتی 
و انتخاباتی تازه ای را برای خودشان شکل دهند. لذا برخی از این 
جبهه ها با افرادی رایزنی می کنند که در گذشته تلاش شان بر 
حذف آنها از رقابت های انتخابات ریاست جمهوری و مجلس بود. 
وی در خصوص احتمال ورود چهره های میانه روی اصولگرا مثل 
علی لاریجانی اظهارکرد: من معتقدم سه فضا را می توان پیش بینی 
کرد: نخست؛ همین جریاناتی که دولت و مجلس و یکدستی قابل 
دفاع و فاقد عملکرد را شکل دادند دوباره شکل بگیرند که معنایش 
ادامه وضع موجود خواهد بود. دسته دیگر جریان میانه ای است که 
بخشی از جریانات مغضوب جریانات سیاسی تند اصولگرا هستند 
و درصدند وارد عرصه شوند. به هر حال افرادی مثل آقای لاریجانی 
و... می توانند حد بیشتری از مشارکت را شکل دهند. نماینده ادوار 
مجلس تصریح کرد: فضای سوم نیز این است که در آن اصلاح طلبان 
نیز بتوانند حضور پیدا کنند و کسانی که امکان حضور نداشتند 
امکان حضور پیدا کنند. اما من به شخصه معتقدم که حداقل فضای 
کنونی میانه است و نوع دوم امکان شکل گیری دارد و اگر این کار 
شکل بگیرد قاطبه کسانی که اکنون در مجلس هستند در مجلس 

آینده حضور نخواهند داشت. 
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بررسی مواجهه بخش های مختلف اصولگرایی با دولت در سال انتخابات 

فصل مرزبندی 
   حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت و گو با »آرمان ملی«:برخی اصولگرایان

 با رجوع  به چهره های راست سنتی از گذشته خود اعلام برائت می کنند

   افرادی مثل لاریجانی می توانند حد بیشتری از مشارکت را 
شکل دهند

آرمان ملی- مطهره شفیعی: جزایر ایران چند صباحی است 
که محور تعاملات در حوزه های مختلف قرار گرفته است. برخی 
اوقات دستاویز شایعات برای تخریب می شوند و گاهی اوقات 
به عنوان راهکار حل مشکلات نام آنها مطرح می شود. سجاد 
پادام، مدیرکل بیمه های اجتماعی وزارت کار دیروز گفت: »کشور 
یونان ۱۰۰ جزیره فروخت تا بتواند مطالبات بازنشستگانش را 
بدهد، ما هم به زودی به این وضعیت دچار می شویم. حتی اگر 
۳ میلیون بشکه نفت را بدون تحریم بفروشیم و پولش را کامل 
بگیریم بازهم نمی توانیم بحران بازنشستگان را حل کنیم. باید در 
۵ ماه ۸۵ هزار میلیارد کار عمرانی می کردیم، ولی فقط ۱۳ هزار 
میلیارد اجرایی شده، یعنی ۲۰ درصد. به زودی مجبوریم کیش، 
قشم و خوزستان را بفروشیم تا بتوانیم حقوق بازنشستگان را 
بدهیم!« عدم بودجه کافی برای پرداخت حقوق بازنشستگان هر 
روز ابعاد جدیدتری به خود می گیرد به عنوان نمونه روزگذشته 
علی دهقان، رئیس کانون بازنشستگان تامین اجتماعی تهران 
گفت: »اگر متناسب سازی به سال بعد کشیده شود، برنامه هفتم 
مطرح خواهد شد؛ بنابراین انتظار کانون بازنشستگان این است 
که شخص مدیرعامل مستقیم به این قضیه ورود کند و وعده هایی 
مبنی بر پذیرش بدهی ۲۵ درصدی به بازنشستگان و سایر سطوح 
را عملی کنند. البته لازم است مدیرعامل تامین اجتماعی در 
این باره یکبار مصاحبه کنند و جواب مردم را بدهند تا خیالشان 
راحت شود. معین الدین سعیدی یک نماینده مجلس  درباره 
اظهارنظر یکی از مدیران سازمان تامین اجتماعی مبنی بر این که 
»به زودی مجبوریم کیش، قشم و خوزستان را بفروشیم تا بتوانیم 
حقوق بازنشستگان را بدهیم«، بیان داشت: من تعجب می کنم 
دولت چگونه به خودش اجازه می دهد این گونه با احساسات 
میلیون ها ایرانی بازی کند؟ این نماینده مجلس شورای اسلامی 
عنوان کرد: چرا یک مدیر نامدیر به خودش اجازه می دهد این گونه 
مام میهن را دچار چالش کند؟ من از دولت آقای رئیسی تعجب 
می کنم چرا اجازه می دهند مدیران این گونه مقدسات مردم را 
زیرسوال ببرند اگر در این شرایط نمی توانند مرهمی بر دردهای 

مردم باشند لااقل نمک روی دردهای مردم نپاشند.  وی ادامه 
داد: اگر مسئولان واقعا حرف زدن بلد نیستند، حرف نزدن را 
که می توانند انجام دهند. اولا چه ضرورتی دارد که مسئولان 
تا این حد صحبت کنند؟ در کجای دنیا مسئولان اجرایی این 
همه سخنرانی، مصاحبه و صحبت انجام می دهند؟ شما کارتان 
اجراست و کارتان این است که دردی از مشکلات بی پایان مردم 
را درمان کنید، این چه سبک و سیاقی است؟ باید در اولین جلسه 

مجلس در این خصوص صحبت کنیم.
  واکنش داماد رئیس جمهور سابق 

کامبیز مهدی زاده، فعال سیاسی هم نوشت:» ۸ سال برابر با 
دو جنگ جهانی اول و دوم پدران و مادران ما جنگیدند تا ذره ای 
و وجبی از خاک این کشور را به دشمن ندهیم. امروز برای حقوق، 
مدیر کل بیمه های اجتماعی وزارت کار گفته به زودی مجبوریم 
جزایر و خوزستان را بفروشیم! اینها که کسانی هستند که 

مسئولیت گرفتند.«
  نماینده ای که چالش آفرین شد

باردیگر که جزایر محل چالش شد به زمانی بازمی گردد که 
توافق میان ایران و چین امضا شد. یکی از مهم ترین شایعات 
درباره این توافق، واگذاری ۲۵ ساله جزیره کیش به این کشور 
بود؛ موضوعی که برخی جزیره قشم را هم ضمیمه آن می کردند. 
به نظر می رسد اولین کسی که چنین موضوعی را مطرح کرده، 
حجت الاسلام حسن نوروزی، نماینده مردم رباط کریم در مجلس 
بوده که با اشاره به تذکر کتبی خود به رئیس جمهور وقت، به 
خبرگزاری »تسنیم« گفته بود: مذاکراتی از سوی دولت در حال 
انجام بود که جزیره کیش به مدت ۲۵ ساله به چینی ها واگذار 
شود. وی تاکید کرده بود اگر چنین واگذاری هایی بخواهد صورت 
بگیرد باید در مجلس نیز بررسی شود. این نماینده افزوده بود: »یا 
دولت مخفیانه امتیاز صیدماهی در آب های جنوب را به چینی ها 
واگذار می کند، همچنین درباره دریای خزر نیز بحث هایی انجام 
داده که گزارش آنها را هم تاکنون ارائه نکرده اند.« در آن زمان 
محمدجواد ظریف که وزیر خارجه بود با نشان دادن واکنش به 

ادعای واگذاری جزیره کیش به چین براساس قرارداد ۲۵ ساله 
همکاری های مشترک بین دو کشور که کار تدوین آن ادامه دارد، 
تاکید کرد که »این ادعاها درست نیست، حتی یک ذره هم 
واقعیت در موضوعات مطرح شده وجود ندارد. ما نه یک متر زمین 
و نه حتی حق بهره برداری انحصاری از یک وجب خاک ایران را به 
چین و هیچ کشور دیگری نداده و نخواهیم داد«. معاون اقتصادی 
و سرمایه گذاری منطقه آزاد کیش هم این واگذاری را تکذیب کرد 
و سیدعباس موسوی، سخنگوی وزارت امورخارجه هم در توئیتی 
با رد ادعای واگذاری جزایر ایرانی چنین نظراتی را »دروغ پردازی و 

انتشار اطلاعات غلط« خواند.
  نیروهای نظامی چین در ایران!

شایعه دیگر حضور ۵ هزار نیروی امنیتی چینی در ایران است. 
منشا این ادعا، گزارش سایت پترولیوم اکونومیست، چاپ لندن 
در شهریور سال ۹۸ بود که رسانه ای تحلیلی در حوزه انرژی است. 
این نشریه ادعاهای متعددی درباره این توافقنامه مطرح کرده بود 
و از جمله مدعی شده بود »امکان حضور پنج هزار نیروی امنیتی 
چین در خاک ایران را فراهم می کند.« تا از سرمایه گذاری جدید 
پکن به ارزش ۲۸۰ میلیارد دلار در بخش نفت، گاز و پتروشیمی 
ایران محافظت کنند. همشهری آنلاین نوشت: بعد از ادعای اولیه 
این نشریه انگلیسی، بهمن ماه ۱۴۰۰ در یک نشست بررسی نحوه 
اجرایی شدن سند همکاری ایران و چین، رضا پدیدار، عضو اتاق 
بازرگانی تهران به آن اشاره کرد که دوباره بازتاب گسترده ای در 
شبکه های اجتماعی داشت و انتقادات زیادی برانگیخت؛ به ویژه که 
یادآور حضور نظامیان روس و انگلیسی در دوره استعمار و جنگ 
جهانی بود و بهانه ای شد تا برخی حتی موضوع قرارگرفتن ایران 
تحت استعمار چین را مطرح کنند. در پی این واکنش ها، روابط 
عمومی وزارت نفت با صدور اطلاعیه ای، خبرهای منتشرشده 
درباره حضور ۵ هزار نیروی امنیتی چین برای محافظت از کارگران 
چینی و پروژه های نفتی این کشور در ایران را تکذیب کرد و نوشت 
که این خبر ناشیانه و کذب بوده و با هدف تخریب روابط ایران با 

دیگر کشورهای جهان طراحی شده است.

واکنش ها به اظهارات نسنجیده یک مدیر دولتی

جزیره فروشی برای بازنشستگان!
      مدیر کل بیمه های اجتماعی وزارت کار: به زودی مجبوریم کیش، قشم و خوزستان را برای پرداخت حقوق بازنشستگان بفروشیم!

      معین الدین سعیدی، نماینده چا بهار:  اگر مسئولان حرف زدن بلد نیستند، حرف نزدن را که می توانند انجام دهند

سخنگوی دولت مطرح کرد
فعالیت گشت ارشاد مدیران

سفر رئیس جمهور به سوریه با محوریت 
تقویت مناسبات 

سخنگوی دولت اظهار داشت: بعد از ۱۳ 
سال برای اولین بار رئیس جمهور با دعوت 
بشار اسد به سوریه سفر می کند. این سفر با 
هدف توسعه دیپلماسی همسایگی صورت 
می گیرد. علی بهادری جهرمی گفت: سفر 
رئیس جمهور به سوریه با محوریت تقویت 
مناسبات اقتصادی و سیاسی جمهوری 
اسلامی ایران و سوریه و محور مقاومت خواهد 
بود. وی افزود: این سفر بعد اولین سفر بعد از 
جنگ افروزی داعش با حامیان جهانی اش در 
سوریه است. این سفر هم برای دو کشور و هم 
جبهه مقاومت راهبردی است. سخنگوی 
دولت ادامه داد: این همکاری عالی اقتصادی 
برای هردو کشور مزایایی خواهد داشت. 
این فعالیت های زیربنایی برای هردو کشور 
سودآور است. ظرفیت های بخش خصوصی 
تلاش شده تا در این سفر مورد توجه قرار 
گیرد و توانایی خدمات فنی، مهندسی داخلی 
و بهره برداری از بازار و امکان استفاده از 
فرصت فعالیت اقتصادی برای فعالان ایرانی 
وجود داشته باشد. جهرمی درباره بازداشت 
دو مدیر سازمان محیط زیست، بیان کرد: 
دولت قبلا نیز اعلام کرده است که گشت 
ارشاد مدیران در مجموعه دولت فعال است. 
دولت با جدیت گشت ارشاد مدیران را پیش 
گرفته است. تمامی گزارش های مردمی و 
نهادهای مختلف بحث و بررسی می شود و 
هیچ گونه اغماضی وجود ندارد. سخنگوی 
دولت گفت: در مثال اخیری که اشاره شد، 
به محض اینکه گزارشی واصل شد، اقدام 
پیشگیرانه صورت گرفت. البته بررسی در این 
زمینه به پایان نرسیده و در حال تحقیقات 
مقدماتی است. این روال را که دولت پیشگام 
مبارزه بافساد است، واضح است. دولت به 
امضاء  سفید  چک  مدیران  از  هیچ یک 
نداده است و مردم به اینکه دولت پیشگام 
مبارزه با فساد باشد عادت خواهند کرد. ما 
هم علاقه مند به رسانه ای شدن این خبر 
نبودیم و نیستیم چون ممکن است جرمی 
صورت نگرفته باشد. بهادری جهرمی درباره 
دیدگاه دولت نسبت به پلمب مراکز تولیدی 
و خدماتی به دلیل رعایت نشدن حجاب از 
سوی مشتریان و این که چرا باید کسبه هزینه 
عملکرد نهادهای فرهنگی در زمینه اقناع 
زنان مسلمان ایرانی به رعایت حجاب را 
بدهند، تصریح کرد: سیاست رئیس جمهور نه 
تنها در دولت سیزدهم بلکه در دوره ریاست 
قوه قضائیه نسبت به کسب وکارها مشخص 
بوده است، آقای رئیسی هنگامی که رئیس 
قوه قضائیه شدند بخشنامه هایی در راستای 
حمایت از کسب وکار صادر کرد و تاکید 
داشت اگر جایی فساد و تخلفی رخ دهد با فرد 
متخلف برخورد شود. وی افزود: حتما دولت 
تمام توان خود را برای حمایت از کسب وکار، 
واحدهای صنفی و تجاری و فعالیت های مولد 
در چارچوب قانون انجام می دهد و سیاست 
ما در زمان جاری هم همین است. باید توجه 
داشت قوانین و نظام اجتماعی کشور ما 
برای حمایت از نظم اقتصادی و اجتماعی 
و امنیتی است. سخنگوی دولت درباره 
میزان سرمایه گذاری های خارجی، تاکید 
کرد: گزارشی را از سازمان سرمایه گذاری 
و کمک های فنی دریافت کردم. مطابق 
این گزارش از ابتدای دولت سیزدهم تا 
پایان فروردین ماه ۱۴۰۲، تعداد ۴۰۱ طرح 
سرمایه گذاری خارجی به تصویب رسیده 
است. ارزش سرمایه گذاری خارجی این 
مصوبات ۱۰ میلیارد و ۷۶۵ میلیون دلار 
بوده است. ۳۶۰ طرح از این میزان جدید 
و ۴۱ مورد هم به افزایش سرمایه طرح های 
موجود اختصاص داشته است. وی افزود: 
برای این که احتمال عملیاتی شدن این 
طرح های مصوب بیشتر صحت سنجی شود، 
سازمان سرمایه گذاری خارجی روش دومی 
را ایجاد کرده است که براساس آن حداقل 
۶ میلیارد دلار از این ۱۰ میلیارد دلار، در 
چارچوب طرح های مصوب معتبر بوده است. 
بهادری جهرمی همچنین با اشاره به تدوین 
لایحه مقابله با تحریم ها در دولت، اظهارکرد: 
هدف از این لایحه کم کردن آثار تحریم ها و 
خنثی سازی آثار تحریم ها در تجارت خارجی 
و حمایت موثر از اتباع ایرانی متضرر از تحریم 
است. دستگاه های اجرایی مختلف هم در این 
لایحه مکلف می شوند در قراردادهای خود 
با افراد یا شرکت های خارجی سازوکارهای 
لازم و متناسب برای مقابله با تحریم ها را 
پیش بینی کنند. سخنگوی دولت ادامه داد: 
به طور خاص مکلف شدند موارد تضییع شده 
حقوق ملت ناشی از تحریم ها در حوزه های 
کاری مختلف خود را با همکاری بخش های 
خصوصی شناسایی، ارزیابی و مستندسازی 
کنند و برای معاونت حقوقی جهت پیگیری 
موثر و جدی در مراجع بین المللی ارسال 
کنند که سازوکارهایی برای رسیدن به 
این اهداف در لایحه پیش بینی  شده است. 
بهادری جهرمی درباره کارآمدی افراد در 
سطوح مدیریتی، گفت: تنوع سلائق سیاسی 
در بخش های مختلف دولت مشهود است و 
کارآمدی و شایستگی برای تصدی مدیریتی 
لحاظ شده و سفرایی که اخیرا به کشورها 

اعزام شده اند یک نمونه در این زمینه است. 

 

همه پرسی 
درباره حجاب 

تشخیص مجلس است

نحوه حفظ حجاب از موضوعاتی است که در ماه های اخیر چالش هایی به همراه داشته است. 
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: همه پرسی درباره حجاب تشخیص مجلس شورای اسلامی 
است. نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی باید ببینند که آیا توانایی حل این مساله را از 
طریق اصلاح قوانین از طریق سازوکار تصمیم گیری در پارلمان دارند و یا اینکه باید موضوع را 
به مردم بسپارند. البته مجلس شورای اسلامی در خصوص مساله حجاب یک قانون دارد. محمد 
دهقان اظهارداشت: مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۷۵ قانونی وضع کرده و الان موجود است: 
تبصره ماده ۶۳۸ کتاب پنجم قانون مجازات اسلامی به صراحت اعلام کرده است بی حجابی جرم 
است. بنده معتقدم مجلس شورای اسلامی در شرایط کنونی صلاحیت و توانمندی و تخصص 

لازم برای قانون گذاری جدید در این عرصه را دارد. 


